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گفت وگوي »جوان« با رئيس سابق »ساتبا« درباره موانع توسعه انرژي هاي تجديدپذير در كشور

 منابع تجديدپذير بااستعدادي داريم
 مديران بي استعدادند!

»تجديدپذيرها« خاموشي ها را روشن مي كنند
ركورد بهره گيري از انرژي خورشيدي 

در سرزمين باران!
كشور پرباران پرتغال ركورد جالبي را در استفاده از انرژي هاي 
پاك براي توليد ب��رق ثبت كرده  اس��ت؛ براس��اس داده هاي 
انديشكده انرژي امبر)Ember( در ماه آوريل، 51 درصد برق 

توليد شده در پرتغال از انرژي خورشيد تأمين مي شود. 
همزمان با پايان زمستان بحراني اروپا، رشد استفاده از انرژي هاي 
باد و خورش��يد باعث سودآوري قابل توجهي ش��ده است. در بهار 
امسال، انرژي هاي تجديدپذير تأثير خشكسالي و قيمت بالاي برق 
در سراسر اتحاديه، همچنين انتشار گازهاي گلخانه اي را كاهش 
دادند و سرعت نصب تجهيزات بهره گيري از انرژي هاي تجديدپذير، 

نويدبخش ركوردهاي مثبت بيشتري در تابستان است. 
پرتغال مدت هاست روي زيرساخت هاي خورشيدي خود كار 
كرده و اكنون در حال بهره بردن از نتايج اين كار است. اين كشور 
سال گذشته با نصب گسترده سامانه های فتوولتايي، ظرفيت 
جذب انرژي خورشيد را در سراسر كشور 5۰ درصد افزايش داد؛ 

اقدامي كه براي تأمين برق حدود يک ميليون خانه كافي بود. 
حالا پرتغال وارد مرحله جديدي از پروژه گ��ذار از انرژي هاي 
فسيلي شده است. بهره گيري گسترده از قدرت باد اين امكان 
را براي پرتغال فراهم كرد تا زغال سنگ را در سال۲۰۲1 حذف 
كند و اكنون نيز استفاده از انرژي خورشيد در حال خارج كردن 

گاز از شبكه مصرف است. 

افزايش استفاده از انرژي هاي 
تجديدپذير در جهان

گزارش جديد آژانس بين المللي انرژي نشان مي دهد به دليل 
بحران جهاني انرژي، قرار است سامانه خورشيدي فتوولتايي و 
بادي، بيشترين افزايش سالانه ظرفيت انرژي هاي تجديدپذير 

جديد را داشته باشند. 
بر اس��اس گزارش جدي��د آژان��س بين المللي ان��رژي، انتظار 
مي رود ظرفيت  جهاني انرژي هاي تجديدپذير در سال جاري 
به يک سوم افزايش يابد، زيرا رش��د سياستگذاري ها در زمينه 
بهره وري انرژي همچنين افزايش قيمت هاي سوخت فسيلي و 
نگراني هاي مربوط به امنيت انرژي، باعث شده است استفاده از 

انرژي خورشيدي فتوولتايي و بادي بيشتر شود. 
در گ��زارش جدي��د ب��ازار انرژي ه��اي تجديدپذي��ر آژانس 
بين المللي انرژي آمده است: قرار اس��ت اين رشد، سال آينده 
با افزاي��ش ظرفيت كل ان��رژي ب��رق تجديدپذي��ر جهان به 
4هزارو5۰۰گيگاوات كه برابر اس��ت با مجم��وع توان توليدي 

چين و امريكا، ادامه يابد. 
قرار است ظرفيت جهاني انرژي هاي تجديدپذير 1۰۷گيگاوات 
افزايش  ياب��د )كه بيش��ترين افزايش مطلق تاكنون به ش��مار 
مي رود( و به بيش از 44۰گيگاوات در سال۲۰۲۳ ميلادي برسد. 
گسترش پويا در بازارهاي بزرگ جهان در حال وقوع است. فاتح 
بيرول، مدير اجرايي آژانس بين المللي انرژي اظهار كرد: انرژي 
خورشيدي و بادي منجر به افزايش سرعت توسعه اقتصاد جديد 
انرژي جهاني مي شوند. امسال قرار اس��ت ميزان بي سابقه اي 
انرژي  تجديدپذير به س��امانه هاي برق جهان اضافه شود، اين 

ميزان بيش از مجموع ظرفيت برق آلمان و اسپانياست. 

 پيشرفت سرسام آور چين
در تجديد پذيرها

چين در حال پيشرفت سريع در افزايش انرژي هاي تجديدپذير 
است و پيش بيني مي شود بزرگ ترين توليدكننده كربن جهان 

به زودي شروع به مهار آلودگي گازهاي گلخانه اي خود كند. 
بر اس��اس آمارهاي جهاني، چين به ش��كل حيرت انگيزي در 
توسعه تجديدپذيرها مي تازد، سهم بادي و خورشيدي از كل 
انرژي چين به 14 درصد رسيده است و حداكثر 1۷ درصد از برق 
چين در بخش خانگي مصرف مي شود كه تا ۲۰۲5 به طور كامل 

با باد و خورشيد تأمين خواهد شد. 
در حالي كه توسعه صنعت انرژي هاي تجديدپذير در بزرگ ترين 
بازارهاي جهان در حال انجام است، انتظار مي رود چين جايگاه 
خود را به عنوان پيشرو در انرژي هاي تجديدپذير بيشتر تثبيت 
كند و 55 درصد از ظرفيت هاي سالانه جهاني را در سال۲۰۲4 
به خود اختصاص دهد. چين توس��عه انرژي خورش��يدي در 

مقياس بزرگ را ترويج كرده است. 
پيش بيني مي ش��ود ظرفي��ت توليد پنل هاي خورش��يدي تا 
س��ال۲۰۲4 به بيش از دو برابر و به هزارگيگاوات برسد كه در 

رأس آنها چين، ايالات متحده، هند و اروپا هستند.

مهسا گربندي

پروند ه
انرژي هاي تجديدپذير

اي�ران داراي ظرفي�ت فوق الع�اده اي براي 
توسعه انرژي هاي تجديدپذير است و افراد 
متخصص و توانمندي هم در اين حوزه وجود 
دارند، ام�ا ن�ه از ظرفي�ت تجديدپذيرها و 
ن�ه از توانمندي اين افراد اس�تفاده نش�ده 
است. متأسفانه نشانه هايي از بحران انرژي 
در كش�ورمان نمايان ش�ده اس�ت و گاهي 
روش�نايی برخي از مناطق ب�ه دليل كمبود 
انرژي، خاموش مي شود. در حالي كه توسعه 
انرژي هاي تجديدپذير مي تواند خاموشي ها 
را روشن كند اما وجود دس�تاني فسادآلود 
در پش�ت پ�رده مان�ع از آن ش�ده اس�ت؛ 
تعبيري كه س�يدمحمد ص�ادق زاده، رئيس 
سابق س�اتبا از علت بي توجهي ها نسبت به 
تجديدپذيره�ا دارد. مش�روح گفت وگوي 
»ج�وان« با ايش�ان را در ادام�ه مي خوانيد. 

  
 آقاي صادق زاده، ازتوسعه انرژي هاي 
تجديدپذي�ر در كش�ورمان غفل�ت 
كرده ايم. اين بي توجهي چه خساراتي 

به كشور زده است؟
كش��ورمان مناب��ع بس��يار خوب��ي از انرژي هاي 
تجديدپذي��ر دارد؛ ه��م داراي تاب��ش مناس��ب 
نور خورش��يد اس��ت و هم بادهاي پرسرعتي در 
بسياري از نقاط آن مي وزد، اما متأسفانه به صورت 
تبعيض آميزي فقط به دو انرژي نفت و گاز طبيعي 
تكيه و از دو منبع كلان انرژي بادي و خورشيدي 
غفلت شده است، در صورتي كه اگر از منابع انرژي 
تجديدپذير اس��تفاده مي كرديم، منابع نفت و گاز 
طبيعي باقي مي ماند و ذخيره مي ش��د تا پشتوانه 

رفاه اجتماعي مردم و توليد صنعت قرار بگيرد. 
در حالي كه ايران، استعداد انرژي هاي تجديدپذير 
را دارد اما طي يک دهه اخير، غفلت از آن خسارات 
بزرگي به اقتصاد انرژي و همچنين اقتصاد كشور 
زده اس��ت تا جايي كه بخ��ش عظيم��ي از تورم 
اقتصادي فعلي و مش��كلاتي كه م��ردم ما از نظر 
اقتصادي با آن دست و پنجه نرم مي كنند، ناشي 
از آن اس��ت كه ما نتوانس��ته ايم ان��رژي موردنياز 
مردم را به درس��تي تأمين كنيم. مسئولان اعلام 
مي كنند خاموشي نداشته ايم اما اين خلاف واقعيت 
است چراكه صنايع ما در سه ماه تابستان به دليل 
خاموشي برق و در س��ه ماه زمستان به دليل نبود 
گاز دچار وقفه شده اند. اين وقفه اگر چه ظاهراً به 
تعدادي از صنايع كشور تحميل شده اما در عمل 
سطح توليد را كاهش داده است تا جايي كه گفته 
شده حدود ۲5ميليارد دلار كاهش توليد به دليل 
عدم تأمين انرژي داشته ايم و اين ظلم بزرگي است 
كه به مردم تحميل مي شود. اين ظلم بزرگ، ناشي 
از يک سوءمديريت در عدم به كارگيري استعدادي 
است كه خداوند متعال به كشور ما ارزاني كرده و 
جهالت و بي توجهي در مسير توليد و تأمين انرژي 
در كشورمان قرار گرفته اس��ت چراكه اگر انرژي 
بادي و خورشيدي در كشورمان توسعه پيدا كند، 
منافع برخي به خطر مي افتد و همان ها هستند كه 

مانع توسعه تجديدپذيرها شده اند. 
 آنهايي كه منفعت شان در عدم توسعه 
تجديدپذيرهاس�ت، چطور مانع آن 

مي شوند؟
برخي از افراد كه منافع شان ايجاب مي كند انرژي 
تجديدپذير توسعه پيدا نكند، به نادرستي تبليغ 

مي كنن��د كه ان��رژي تجديدپذير و 
بادي قابل اتكا نيست و اين استعداد 
آنقدر بزرگ نيست كه ما بتوانيم براي 

تأمين انرژي موردنياز صنايع  و مصارف خانگي از 
آن استفاده كنيم. 

 چ�ه پاس�خي مي ت�وان ب�ه چني�ن 
اظهارنظر غلطي داد؟

منابع نفت و گاز زير زمين اس��ت و بايد براي رفع 
ناترازي فعلي انرژي كشورمان بيش از ۳۰۰ميليارد 
دلار هزينه كنيم، حتي بعد از ص��رف اين هزينه 
هنگفت فقط مي توانيم ناترازي انرژي را به مدت 
1۰سال برطرف كنيم و بعد از آن مجدداً با ناترازي 
انرژي مواجه مي ش��ويم. در صورتي ك��ه بيش از 
چندين برابر اين منابع نفت و گاز روي زمين- منابع 
غني انرژي هاي خورش��يدي و بادي- به سادگي 
قابل دسترس��ي اس��ت كه به آن بي توجهيم. اين 
منابع بدون نياز به حفاري در دس��ترس هستند و 
تكنولوژي استفاده از آنها نيز در كشورمان وجود 
دارد، حتي تأمين مالي براي توسعه تجديدپذيرها 

بسيار راحت است. 
 چط�ور تأمي�ن مال�ي انرژي ه�اي 

تجديدپذير راحت تر است؟ 
انرژي هاي بادي و خورش��يدي داراي پراكندگي 
توزيع ش��ده در سطح كشور هس��تند، تنها كافي 
است به مردم اجازه دهيم براي توسعه منابع انرژي 
در كشور حضور پيدا كنند و با نقدينگي ای كه در 
دست شان است براي توس��عه انرژي تجديدپذير 
س��رمايه گذاري كنن��د، آن وق��ت چ��رخ صنعت 

مي چرخد و رفاه خانواده ها نيز فراهم مي شود. 
 يعني توسعه تجديدپذيرها به دست 
مردم انجام شود و دولت فقط مديريت 

كند؟
نه! مديريت ه��م نكند. به جرئ��ت مي گويم امروز 
نقش وزارت ني��رو اين اس��ت كه »عدم توس��عه 
انرژي تجديدپذير« را مديريت كند چراكه شاهد 
هس��تيم وزارت نيرو موانعي را براي توسعه انرژي 
تجديدپذي��ر ايجاد كرده اس��ت. از نظ��ر من اين 
وزارتخانه فقط دست از كارهاي سوء خود بردارد، 

همين كافي است. 
 لطفاً درباره اين اقدامات سوء از سوي 

وزارت نيرو توضيح  دهيد.
براي مثال، برخي از صنايعي كه برق و گازش��ان، 
قطع و درگير خاموشي مي شوند، علاقه مند هستند 
از انرژي خورش��يدي و بادي ب��راي تأمين انرژي  
استفاده كنند. جالب اين اس��ت كه تنها خواسته  
آنها اين اس��ت كه وزارت نيرو در اين كار دخالت 
نكند و اجازه دهد برقي را كه اينها توليد مي كنند 
در ساعات ظهر هنگام اوج »تابش خورشيد« و در 
ساعات غروب هنگام اوج »وزش باد« به شبكه برق 
تزريق كنند تا مورد استفاده ساير مصرف كنندگان 
قرار گيرد. در عوض، مواقعي كه از خورشيد، برق 
توليد نمي ش��ود، همان مقدار انرژي را كه ساعات 
قبل به شبكه تزريق كرده اند از شبكه دريافت كنند. 
اين حداقل درخواستي است كه يک توليدكننده 
مي تواند از وزارت نيرو داشته باشد اما اين وزارتخانه 

چنين امكاني را براي شان فراهم نمي كند. 
آنطور كه شما مي گوييد تجديدپذيرها 
مي توانند نجات بخش مشكلات تأمين 

انرژي صنايع هم باشند. 
بله، ما كش��ور زرخيزي داريم كه علاوه بر نيروي 

انس��اني تحصيلك��رده و متخصص، 
منابع انرژي تجديدپذير 

بس��يار خوبي 

هم دارد. اينها خود به خ��ود مي تواند توليد خيلي 
خوبي را رقم بزند، به خصوص در ش��رايطي كه ما 
زير فش��ار تحريم هاي ظالمانه هستيم، مي توانيم 
با به كارگيري انرژي تجديدپذير توليد صنعتي را 
به چندين برابر افزايش دهيم و صادرات صنعتي 
و غيرنفتي را جايگزين نفت كني��م، بنابراين هم 
اثر تحريم ها را خنثي مي كنيم و هم از ش��ر اتكاي 
تک محصول��ي بودن اقتص��اد نفت��ي رهايي پيدا 
خواهيم كرد، اما جهالت هاي فسادانگيزي در كار 
است كه مانع از آن مي شوند، آن وقت در شرايطي 
كه كشور بيشترين نياز به توليد و صادرات صنعتي 
دارد، صنايع نمي توانند به درس��تي كار كنند زيرا 
ش��اهرگ اصلي صنايع، تأمين انرژي است كه به 

درستي صورت نمی گيرد. 
 تن�وع منابع برق�ي در س�بد انرژي 
كشورهاي ديگر بسيار زياد است و از 
همه منابع موجود استفاده مي كنند، 
اما ما به سوخت فسيلي وابسته 
مانده ايم. بي توجهي به انرژي 

تجديدپذير در سبد انرژي كشور چه 
خطراتي دارد؟

خطرات بسيار بزرگي كه هم اكنون نشانه هاي آن 
را مي بينيم، صنعت و حتي رف��اه خانوارهاي ما را 
تهديد مي كند. آمار بس��يار نگران كننده اي براي 
بخش انرژي و همينطور اقتصاد كشور پيش بيني 
مي شود. مي بينيد كه در س��ال هاي اخير صنايع 
به ش��دت انرژي بر، مثل صنايع فولاد و س��يمان 
در تابستان و زمس��تان، روزهايي از ماه و هفته را 
خاموش و تعطيل هس��تند. اين در شرايطي است 
كه پي��ش بيني مي ش��ود اي��ن تعطيلي ها حدود 
۲5ميليارد دلار ضرر اقتصادي به كش��ور مي زند. 
از طرفي هر س��ال حدود 1۰درصد ناترازي انرژي 
افزايش پيدا مي كند. اگر م��ا همچنان روي نفت 
و گاز طبيعي متمركز باش��يم، هر سال ناترازي را 
1۰درصد افزايش مي دهيم، علت هم اين اس��ت 
كه مصارف مان افزايش پيدا مي كند اما در مقابل 
افزايش مصرف، توليد چاه هاي نفت و گاز ما كاهش 
پيدا مي كند. س��الانه ح��دود 5 تا 6درصد فش��ار 
چاه هاي گاز پارس جنوبي كاهش پيدا مي كند و 
اين در دو تا سه سال آينده به حدود 9درصد خواهد 
رسيد. پيش بينی می شود تا سال 1418مصرف گاز 
طبيعي ما به 1/5ميلي��ارد مترمكعب در روزهاي 
سرد سال برسد. در صورت ادامه روند فعلي توليد 
گاز طبيعي مان، كمتر از ۲۰۰ميليون مترمكعب در 
روز خواهد بود، با اين روند تا 15س��ال آينده فقط 
1۰درصد از انرژي موردنيازمان تأمين می شود. اين 
يک ورشكستگي كامل است. نشانه هاي بحران در 
سال گذشته و سال جاري ظاهر شده است و داريم 
ضرر مي كنيم. حالا در نظ��ر بگيريد كه ناترازي به 
اعداد و ارقامي كه گفتم برس��د، بنابراين توجه به 
انرژي هاي تجديدپذير يک »اختيار« نيست بلكه 
»ضرورت« و »الزام« است و بايد هر چه سريع تر به 
سمت دو منبع انرژي خورشيدي و بادي برويم. در 
اين ميان وزارت نيرو لطف كند موانعي را كه بر سر 
راه مردم و بخش خصوصي براي توسعه انرژي هاي 

تجديدپذير ايجاد كرده  است، بردارد. 
 به نقش وزارت نيرو اشاره كرديد كه 
مانع توسعه تجديدپذيرها مي شود. 
در اي�ن خص�وص از چ�ه س�ازمان و 
نهادي مي توان كمك گرفت تا منابع 

تجديدپذير را الزام كنند؟
خوشبختانه در كش��ور ما نهادهاي بالادستي و 
قواي كش��ور اعتقاد به انرژي تجديدپذير دارند. 
مجلس شوراي اسلامي هميش��ه از آن حمايت 
كرده و همواره ب��ا مصوبات خودش به توس��عه 
تجديدپذيرها ش��تاب بخشيده اس��ت. دولت و 
هيئت وزيران نيز همواره علاقه مند به توس��عه 
اين انرژي بوده اند، ام��ا تعدادي از مديران مياني 
در وزارت نيرو هستند كه مانع توسعه انرژي هاي 
تجديدپذير شده اند. از آنجا كه دستگاه وزارت نيرو 
يک دستگاه تخصصي اس��ت و معمولاً نهادهاي 
بالادس��تي س��عي مي كنند كمتر در حوزه هاي 
تخصصي ورود پيدا كنند، متأسفانه اين تفويض 
اختيار تخصصي موجب شكل گرفتن مشكلات 
عظيمي در كش��ور شده اس��ت كه تبعات آن را 
مشاهده مي كنيم. در حالي كه ما از كشور تركيه 
و خيلي كش��ورهاي ديگر دنيا جلوت��ر بوديم اما 
مي بينيم كه در اث��ر كم توجهي در ميان مديران 
صنعت برق كش��ورمان، تبديل به يک كش��ور 
عقب مانده در استفاده از تجديدپذيرها شده ايم. 

 راه حل چيست؟ 
راه حل اين اس��ت ك��ه مدي��ران واقع��اً معتقد و 
علاقه مند به حل اين مشكل كشور از طريق انرژي 
تجديدپذير، براي اداره اي��ن وزارتخانه تخصصي 
انتخاب شوند و در اين پست قرار گيرند. 

در ي��ک مقطعي از دول��ت يازدهم وزي��ري براي 
وزارتخانه نيرو تعيين ش��د كه استثنائاً علاقه مند 
به توس��عه انرژي هاي تجديدپذير بود. به همين 
دليل در سه سال رش��د انرژي هاي تجديدپذير را 
شاهد بوديم كه به بيش از 6۰ درصد در سال رسيد. 
براي اينكه بدانيد عدد 6۰ درصد چقدر بزرگ است 
اينگونه توضيح مي دهم كه اگر ما در كشورمان هر 
سال 4 تا 5 درصد، نرخ رش��د منابع انرژي داشته 
باشيم، كشورمان با ناترازي روبه رو نمي شود، اما در 
نظر بگيريد در سه سال طلايي در وزارت نيرو فقط 
به دليل اينكه وزير علاقه مند واقعي به انرژي هاي 
تجديدپذير انتخاب شده بود، موفق شديم سالانه 
6۰ درصد ظرفيت تجديدپذيرها را نسبت به سال 
قبل افزايش دهيم. ميانگين تابش در ايران سه برابر 
آلمان است و زمين هاي گسترده تري نيز در كشور 
ما وجود دارد. اين در حالي است كه در آلمان بيش 
از 5۰هزار مگاوات نيروگاه خورشيدي نصب شده 
است اما در كشور ما كه استفاده از اين نيروگاه، سه 
برابر اقتصادي تر و ارزان تر نس��بت به آلمان است، 
فقط 5۰۰مگاوات نيروگاه خورشيدي وجود دارد 
كه آن هم در سه سالي كه نرخ رشد 6۰ درصدي را 

تجربه كرديم، اتفاق افتاد. 
 اخي�راً وزي�ر نفت در مجل�س اعلام 
كرد اگر واردكننده نفت و گاز نشويم 
240ميليارد دلار ني�از داريم تا منابع 
گازي و نفت را در هشت سال توسعه 
دهيم. اين اقدام مي تواند براي تأمين 

انرژي كمك كننده باشد؟
اولاً بايد اين س��ؤال را پرسيد كه چگونه مي توانيم 
۲4۰ميليارد دلار را تأمين كنيم؟ هشت سال طول 
مي كشد كه آن را تأمين كنيم و اين نوشدارو پس 
از مرگ سهراب اس��ت. قطعاً در اين مدت مردم از 
ناترازي انرژي و تبعات اقتصادي آن در كشور آسيب 
مي بينند. اگر همان تجربه سال هاي 95 تا 9۷ را به 
كار بگيريم، حل اين مسئله چندان سخت نيست، 
حتي نياز نيست از تجربه كشورهاي ديگر استفاده 
كنيم چراكه خودمان تجارب خوبي داشته ايم كه 
مي توانيم از آن استفاده كنيم. اگر امروز تصميمات 
درستي براي توس��عه تجديدپذيرها گرفته شود و 
موانع سر راه آنها برداشته ش��ود قول مي دهم كه 
چيزي به نام كمبود انرژي نخواهيم داشت. نبايد 
اجازه دهيم كه درد كهنه خاموشي همچنان بر تن 
مردم بنش��يند، در حالي كه به راحتي و با كمک 
گرفتن از منابع انرژي ه��اي تجديدپذير مي توان 
اين مشكل را حل كرد. اصلًا نيازي نيست دولت، 
منابع مالي در اختيار كس��ي بگ��ذارد، فقط اجازه 
دهيم اگر مثلًا ي��ک كارخانه فولاد يا يک كارخانه 
سيمان، برق نيروگاه تجديدپذير به شبكه تزريق 
كرد، بتواند آن چيزي را كه تحويل داده است بعداً 

تحويل بگيرد. 
 ممنون از توضيحات شما. در پايان اگر 

نكته اي وجود دارد بفرماييد. 
اساساً دوران نفت و گاز در كشور ما رو به افول است 
و با سرمايه گذاري هاي كلان ۳۰۰ميليارد دلاري 
فقط مي توانيم تا 1۰سال آينده ظرفيت را در حدي 
كه هست نگه داريم و بعد از اتمام آن دوباره افول 
شروع خواهد ش��د، بنابراين بايد به سمت انرژي 
خورشيدي و بادي كه به كشور ما ارزاني شده است، 
برويم. نياز به س��رمايه گذاري يكي از مسائل همه 
كشورهاي دنياست. ما با توسعه انرژي تجديدپذير 
مي توانيم نياز به س��رمايه گذاري را از دوش دولت 
برداريم و به دست مردم بسپاريم. نفت و گاز امروز 
ديگر كالاهاي ارزشمندي هس��تند كه هم آنها را 
در داخل كش��ور مصرف مي كني��م و هم به خارج 
كش��ور صادر مي كنيم. انرژي بادي و خورشيدي 
را نمي تواني��م ذخيره كنيم و اگر از آنها اس��تفاده 
نكنيم از دست مي رود، پس بهترين كار اين است 
كه انرژي م��ان را به جاي نف��ت و گاز كه مي تواند 
ذخيره شود از خورشيد و باد تأمين كنيم و كالاي 
ارزش��مند نفت و گاز را به تولي��د كالا و محصول 
اختصاص دهيم و ارزش اف��زوده چندين برابري 
براي كش��ور ايجاد كنيم. بايد به ظرفيت بس��يار 
خوبي كه از انرژي بادی و خورشيدي داريم توجه 
كنيم. گويا خداوند مزيت بزرگي در اين انرژي براي 
كشور ما قرار داده اس��ت. ايران كشور گرمسيري 
اس��ت و مصرف ان��رژي در تابس��تان به ش��دت 
افزايش پيدا مي كند كه همزمان با افزايش توليد 
نيروگاه هاي خورشيدي و بادي است. اين همزمان 
بودن توليد حداكثري نيروگاه هاي تجديدپذير با 
افزايش مصرف انرژي يک انطباق ارزشمند است 
كه تأمين ان��رژي را بس��يار ارزان مي كند. اگر به 
اين س��مت برويم، نه تنها ان��رژي را به صورت 
مطمئن تأمين مي كني��م بلكه انرژي را در 
كشورمان بسيار ارزان كرده ايم. به اين 
ترتيب تقريباً با يک دهم هزينه هاي 
فعلي توليد انرژي، انرژي مورد نياز 
براي رفاه خانوار و توليد كشاورزي 
و صنعتي به ص��ورت مطمئن و 

بلندمدت تأمين مي شود.

كش�ور زرخي�زي داري�م ك�ه علاوه 
ب�ر ني�روي انس�اني تحصيلك�رده و 
متخص�ص، منابع انرژي خورش�يدي 
و ب�ادي بس�يار خوب�ي ه�م دارد اما 
پ�اي جهالت ه�اي فس�ادانگيزي در 
كار اس�ت. آنهايي كه توس�عه انرژي 
تجديدپذي�ر منافع ش�ان را به خطر 
مي ان�دازد مان�ع اي�ن كار مي ش�وند

امروز نقش وزارت نيرو اين اس�ت كه 
»عدم توس�عه انرژي تجديدپذير« را 
مديريت كند. اين وزارتخانه بايد لطف 
كند و فقط موانعي را كه بر سر راه مردم و 
بخش خصوصي براي توسعه انرژي هاي 
تجديدپذير ايجاد كرده  است، بردارد 


